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No crec que calgui ser gaire cre-
ient per a conèixer l’oració més 
representativa de la cultura 
cristiana, el Parenostre. En una 
de les seves frases, “el nostre pa 
de cada dia, doneu-nos senyor”, 
ja ens dona testimoni que el pa 
potser és la menja més quotidi-
ana en la majoria de les taules 
i la que millor representa l’ac-
te d’alimentar-se. El descobri-
ment de la intolerància al glu-
ten, que afecta un percentatge 
important de la població, i al-
tres maneres de comercialitza-
ció del pa, han comportat que 
hagi perdut certa rellevància. 
En temps no gaire llunyans, 
quan es comprava pa, o es pas-
tava, que ni de bon tros era 
cada dia, ja es comptava que no 
es consumiria tot de seguida i, 
una part quedaria sec. La cui-
na d’aprofi tament ens recorda 
com es podia convertir aquests 
sobrants en or. Som molts els 
que hem gaudit d’un bon pa 
amb tomata, una sopa d’all o 
de ceba, unes migas o unes tor-
rades de Santa Teresa. Hi ha 
d’altres plats, on aquest pa que 
sobra s’afegeix per a donar-los 
consistència, com poden ser 
les mandonguilles, la pilota 
o el gaspatxo. Recordo com a 
casa, per aprofi tar-lo, també el 
ratllaven. Abans, però, el tor-
ràvem. Un cop havia perdut la 
humitat el posàvem dins un 
drap. Amb la força de les mans 
i una botella, o un corró per a 
la roba que rodolava per sobre 
el drap, aconseguíem fer-lo mi-
ques. El producte resultant era 
ideal per a sopes, i també per a 
arrebossar carn i peix.

Recordo, però, una història 
al voltant del pa que sempre 

m’havia esfereït. Temps era 
temps que, en una casa de pa-
gès, hi vivia una jove que es 
volia desfer, tant sí com no, 
de l’avi. Per a aconseguir el seu 
propòsit es va adreçar a una ve-
ïna, la qual li va demanar:

–Em sabries dir què és el que 
menja?

–Gairebé no menja res. Es 
podria dir que viu d’un crostó 
de pa sec al dia.

–Doncs ho tens prou fàcil- 
va prosseguir la veïna–. Li has 
de canviar aquest pa sec per un 
de tendre i ja veuràs com, en 
poc temps, hauràs aconseguit 
el que busques.

I així va ser. Amb un parell 
de mesos de menjar pa tendre 
el pobre home va traspassar. 
No cal dir que, aquest trist fi -
nal, sempre em regirava per 
dins quan passava per un car-
rer on feia olor de pa acabat 
de coure. Una de les aromes 
més irresistibles que he expe-
rimentat i que em feien pre-
guntar pel sentit del conte. No 
entenia com podia ser que el pa 
tendre hagués posat fi  a la vida 
d’aquell home en un tres i no 
res i, per contra, el pa sec la hi 
perllongués.

Desconec si aquesta història 
feia les delícies dels estoics. El 
que sí que puc dir és que, als 
que cada cop som més panar-
res, encara ara ens sorprèn.
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No hi ha res pitjor que actuar 
en urgència sense mitjans ni 
refl exió. 

Són mals temps per a refl exi-
ons. A Andorra la política sembla 
viure en una societat digital –la 
de la “nova” política– que espe-
ra respostes immediates, encara 
que siguin falses, i en una situa-
ció que, per la via de l’anonimat 
dels comentaris que publiquen 
els encaputxats digitals, enfron-
ta amics i enemics sense espai 
per al matís, el diàleg o l’inter-
canvi d’arguments.

No és pas, diguem-ho clar, un 
escenari fàcil per a la democràcia 
representativa que vam disse-
nyar en la Constitució del 1993. 
Tampoc ho és per poder organit-
zar amb seny i serenitat un debat 
entorn de l’acord d’associació.

M’agradaria pensar que la 
serenitat i la contenció poden 
arribar a esdevenir un ideal po-
lític, ni que sigui per la via de 
l’estètica; i que dialogar perquè 
sí, sense alçar gaire la veu i en 
un context de transparència, 
donant la cara, pot arribar a ser 
interessant i profi tós.

Sabem que s’està produint un 
canvi històric però de moment 
tant el conjunt de la ciutadania, 
en general, com els agents eco-
nòmics i socials, no han trobat 
en el Govern ni les explicacions 
ni la interlocució per a saber on 
ens porta.

Poques setmanes abans de 
la rúbrica de l’acord d’associa-
ció el Govern està, em sembla 
a mi, una mica desorientat. La 
fragilitat del suport, en aquesta 
qüestió, dels grups parlamenta-
ris que van votar la investidura 

i la difi cultat per teixir consen-
sos es transformen en declara-
cions públiques que semblen 
cops d’autoritat.

Necessitem urgentment que el 
pacte d’Estat es concreti en una 
explicació compartida de l’abast 
de l’acord d’associació amb la 
Unió Europea. 

Una explicació que ha d’anar 
acompanyada de la necessària 
informació a la ciutadania dels 
avantatges, que són molts, de 
l’acord i dels inconvenients, que 
també n’hi ha.

Fins ara la informació als 
agents econòmics i socials, a em-
presaris, treballadors per comp-
te propi i assalariats no s’ha fet 
bé. Certament la negociació s’ha-
via de mantenir en un cert nivell 
de confi dencialitat, però això no 
té res a veure amb l’opacitat.

Una negociació d’aquestes di-
mensions, amb les conseqüèn-
cies que se’n deriven, és difícil, 
molt difícil. S’ha d’improvisar, 
assajar, aprendre a rectifi car, 
mesurar amb prudència les de-
cisions que cal prendre, però 
també, a la vegada, amb coratge 
per assumir el repte de crítiques 
populistes, resistències interes-
sades, demagògia irresponsable.
Les negociacions poden fer-se 
amb molta pirotècnia o amb 
molta discreció. Una via pot 

donar més titulars que l’altra, 
però no necessàriament més 
resultats.

Mentre la gent viu preocupada 
per aquesta situació sembla que 
no es té pressa per portar a ter-
me una explicació i defensa de 
l’acord d’associació. No s’explica 
prou que l’associació pot obrir 
expectatives de recuperació a 
una economia malmesa.

Hem d’agafar no sabem quants 
trens que ja estan en marxa, i 
aquí encara no decidim qui i com 
ens ho ha d’explicar.

Andorra necessita una associ-
ació positiva amb la Unió Euro-
pea però em sembla que estem 
posant en perill aquest objectiu 
de país per no fer el que ens 
toca fer.

Perquè, al capdavall, quina és 
la qüestió fonamental del pro-
jecte d’acord d’associació amb 
la Unió Europea? Està clar que 
és la de saber si Andorra con-
tinuarà anant endavant, afi r-
mant-se en l’escena europea o 
si la prosperitat que l’ha empès 
en els darrers cinquanta anys es 
trencarà brutalment.

Què esperen, avui, els ciuta-
dans andorrans? Jo crec que 
s’adonen que bona part dels 
problemes polítics actuals del 
país només poden trobar una 
solució a l’escala europea: ja sigui 
la immigració, la lluita contra el 
blanqueig de diner criminal, el 
desenvolupament de les noves 
tecnologies i la lluita per aturar 
el canvi climàtic.

La cooperació amb Europa 
és la clau per anar endavant en 
pau i amb creixement sostenible. 
Parlem-ne.

Parlar d’Europa, escoltar el país
L’acord d’associació amb la UE necessita explicació i diàleg

Gran part dels nostres 
problemes polítics 
només tenen solució 
a escala europea

PLAÇA DEL POBLE

JAUME BARTUMEU CASSANY
Excap de Govern


